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»73۰كيلومتر«بهتئاترشهررسيد
نمایش »۷۳۰ کیلومتر« به نویسندگی اشکان  آبگون 
و کارگردانی مشترک سیاوش  طاهری و اشکان  آبگون و 
تهیه کنندگی فرانک اسدی، از جمعه پنجم مرداد ۱۴۰۳ 
 س��اعت ۱۹ در کارگاه نمایش تئاتر ش��هر روی صحنه

 می رود.
شقایق  سرسختی، مژده  عباسی، نیما  تبریزی، احمد 
 افشاری و اشکان  آبگون در این اثر نمایشی ایفای نقش 
می کنند. در خلاصه این نمایش آمده است: »شده تا حالا 
بدون اینکه بخوای یه جایی باشی که به تو خیلی مربوط 

نیست؟ خب این نمایش رو ببینی میشه«.
طراح صحنه: حمیدرضا  منج��ر؛ طراح لباس: هدیه 
 شکوهی؛ آهنگساز: حمید کریمی؛ طراح پوستر: خوارزم 
مدرس؛ دستیار کارگردان: لیلی تیموری، پویا فراهانی، 
آرنوش��ا بهزاد؛ گروه صحنه و لباس: یگانه حسینی، یلدا 
هریوندی، مائده رضوانی، آتنا موس��وی، مهدیه رنجی، 
غزل ش��کوهی، مریم محرمی؛ عکاس: شقایق بهادری، 
ترلان سرسختی، پیام نیکخواه؛ تیزر و موشن: مصطفی 
فراهانی و روابط عمومی: علی  کیهانی، دیگر عوامل این 

اثر نمایشی هستند.

روئينتنرئيسهيأتانتخاب
جشنوارهفيلمهایورزشیشد

علی روئین تن نویسنده، کارگردان و تهیه کننده سینما 
به عنوان عضو شورای سیاستگذاری و رئیس هیات انتخاب 
و داوران چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی 

ایران منصوب شد.
با حکم سیدمجتبی علوی دبیر و عبدالحمید احمدی 
رئیس ش��ورای سیاس��تگذاری س��یزدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم های ورزشی ایران، علی روئین تن نویسنده، 
کارگ��ردان و تهیه کننده س��ینما به عنوان رئیس هیات 
انتخاب و داوران جش��نواره منصوب شد. وی همچنین 
با حکم مناف هاش��می، دبیرکل کمیته ملی المپیک به 
عنوان عضو شورای سیاستگذاری دوره چهاردهم جشنواره 

منصوب شد.
چهاردهمین دوره جشنواره فیلم های ورزشی ایران 
به عن��وان نماینده انحصاری فدراس��یون جهانی فیلم 
و تلویزیون ورزش��ی )Ficts( ب��ا حمایت کمیته ملی 
المپی��ک و همراه��ی وزارت ورزش و جوان��ان، کمیته 
ملی پارالمپیک، شهرداری تهران، سازمان صداوسیما و 
س��ازمان سینمایی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مهر 

امسال برگزار خواهد شد.

قدردانیرئيسمركزدیپلماسیعمومی
وزارتامورخارجهازشبکهجامجم

ناصر کنعانی، سخنگو و رئیس مرکز دیپلماسی عمومی 
وزارت امور خارجه با ارس��ال نامه ای به حس��ن ملکی، از 
همکاری و تعامل سازنده شبکه جهانی جام جم با دستگاه 
 دیپلماسی در پوشش انتخابات ریاست جمهوری قدردانی 

کرد.
متن این نامه به این شرح است: »احتراما بدین وسیله 
از همکاری س��ازنده و تلاش ه��ای جنابعالی و همکاران 
محترم ت��ان در ش��بکه جهانی جام جم برای پوش��ش 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاس��ت جمهوری و نمایش 
مطلوب حضور هموطنان ایرانی خارج از کش��ور تشکر و 

قدردانی به عمل می آید.
از درگاه خداون��د متعال، توفی��ق روزافزون جنابعالی 
و همکاران محترم در خدمت به کش��ور و نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران را مسالت می نمایم«.

هنرمندان28كشوردرششمين
دوسالانه»كارتونكتاب«شركتكردهاند

در حال��ی ک��ه کمتر از یک ماه از مهلت ش��رکت در 
ششمین دوسالانه بین المللی »کارتون کتاب« باقی مانده، 
تاکنون کارتونیس��ت هایی از ۲۸ کشور در این جشنواره 

شرکت کرده اند. 
بر این اساس، تاکنون کارتونیست هایی از کشورهای 
الجزای��ر، آرژانتین، اس��ترالیا، اتریش، بحری��ن، برزیل، 
بلغارستان، ش��یلی، چین، کلمبیا، کرواسی، کوبا، هند، 
اندونزی، ایتالیا، قزاقستان، مقدونیه، مکزیک، مونته نگرو، 
مراکش، هلند، پاناما، رومانی، روسیه، عربستان سعودی، 
صربس��تان، ترکیه، انگلستان و ایران، آثاری به دبیرخانه 
این جشنواره ارسال کرده اند. بیشترین فراوانی در ارسال 
اثر پ��س از ایران، متعلق به کش��ورهای چین، برزیل و 

روسیه بوده است.
شش��مین دوس��الانه بین المللی »کارتون کتاب« با 
محوریت موضوعات »کتاب، کودک و خانواده«، »کتاب، 
فراغت، نشاط و آرامش«، »کتاب، عصر دیجیتال و هوش 
مصنوع��ی«، »کتاب، کتابخانه و کس��ب وکار«، »کتاب، 
کتابخان��ه و پات��وق فرهنگ��ی و اجتماع��ی« و »کتاب، 
کتابخانه و رویدادهای مهم اجتماعی« برگزار می ش��ود 
و »کتاب، فلس��طین و مقاومت غزه« موضوع جنبی این 
دوره از جشنواره خواهد بود. علاقه مندان می توانند در ۲ 
بخش حرفه ای و مبتدی )هنرمندان ایرانی که تاکنون در 
مسابقات داخلی و بین المللی شرکت نکرده اند( به ارسال 

اثر بپردازند.

چاپدوم»زندرشاهنامه«
کتاب »زن در ش��اهنامه« نوشته جلال خالقی مطلق 
به  تازگی توسط انتشارات بنیاد موقوفات محمود افشار به 

چاپ دوم رسیده است.
جلال خالقی مطلق بیش از ۴۵ سال است روی تصحیح 
شاهنامه کار می کند و چند کتاب و مقاله حاصل فعالیت 
اوست. بررسی نقش زنان و بازتاب سیمای آنها در شاهنامه 
از بحث هایی است که همیشه مورد مناقشه اهل تحقیق 
بوده و هنوز هم بحث و تلقّیات نادرست درباره آن به پایان 
نرسیده است. برخی شاهنامه را دارای رویکرد زن ستیزانه 

می پندارند و برخی دیگر در پی رد این مدعا هستند.
کتاب مورد اشاره در رساله دکترای خالقی مطلق است 
که سال ۱۹۷۰ به زبان آلمانی منتشر شد و متن فارسی 
آن ترجمه آلمانی به فارسی به  قلم مریم رضایی است که 
 مولف یادداش��ت ها و توضیحات دیگری نیز به آن افزوده 

است.

اخبار

گروهفرهنگوهنر:دی ماه س��ال گذشته با ابلاغ وزیر فرهنگ 
و ارش��اد اسلامی، بنیاد ملی پویانمایی تاسیس شد؛ بنیادی که 
وظیفه ذاتی و ماموریت اصلی آن یعنی راهبری و سیاست گذاری 
در حوزه انیمیشن یا پویانمایی می توانست به آشفتگی یکی از 
مهم ترین ظرفیت های حوزه هنر سر و سامان ببخشد و هنرمندان 
پراکنده شده این هنر/ صنعت پرمخاطب قرن جدید را ذیل یک 
مجموعه و در یک خط ریل سیاست گذاری  شده به حرکت درآورد. 
ش��اید در نگاه نخست این سوال پیش آید: اساسا آشفتگی 
و پراکندگی حوزه سیاس��ت گذاری و نیروی انس��انی یا همان 
هنرمندان انیمیش��ن در کشور چه اهمیت و تبعاتی می تواند 
داش��ته باش��د که نیاز بود چنین دستگاهی تاسیس شود؟ در 
پاسخ باید ابتدا نیم نگاهی به ظرفیت مهم انیمیشن در سطح 
جهان و کشور انداخت. امروز پویانمایی غیر از آنکه در اشکال 
فردي نوعی فعالیت هنري و به نوعی غیرانتفاعی است، از جنبه 
تولید انبوه براي مصرف همگان در قالب هاي سریال و سینمایی 
و مانند آنها و براي مصارف سرگرمی، تبلیغاتی و آموزشی، بخش 
مهمی از صنایع خلاق و فرهنگی را تشکیل می دهد که خود 
سبب پدید آمدن اشکال جدیدي از روابط اقتصادي مبتنی بر 
فناوري هاي دیجیتال شده است اما نکته بسیار مهمی که نقش 

پویانمایی را در این فضا بسیار پررنگ می کند، برجستگی و وزن 
جایگاه س��ینما و هنرهاي تصویري در سهم بسیار بزرگ تر از 
درآمدها در این اقتصاد پویا و رو به رشد است که در آن هنرهاي 
تصویري به تنهایی از نظر تعداد افراد شاغل بزرگ ترین صنعت 
محسوب می شوند. مهم این است که بدانیم امروز بخش اعظم 
رسانه هاي فراگیر جهانی با محتواي تصویري بویژه پویانمایی 
در کاربردهاي متفاوت پر می شوند که تلفیقی از هنر و صنایع 

خلاق تصویري است.
آم��اري  و  تحقیقات��ی  وبس��ایت  داده ه��اي   مطاب��ق 
precedenceresearch.com ابعاد جهانی بازار پویانمایی در 
سال ۲۰۲۱  حدود ۳۷۲.۴۴ میلیارد دلار تخمین  زده شده که 
پیش بینی می شود این رقم با رشد سالانه حدود ۲.۵ درصد، به 

۵۷۸.۱ میلیارد دلار در سال ۲۰۳۰ برسد.
اما از عوامل مهم رشد این بازار می توان به »پیشرفت و توسعه 
بخش هاي مختلف مرتبط با اطلاعات و فناوري«، »گسترش و 
رشد صنایع سرگرمی« و »رسوخ هرچه بیشتر اینترنت به مناطق 
مختلف جهان« اشاره کرد. نکته مهم پیرامون این بازار که بخش 
اعظم آن در دست ایالات متحده و سپس اروپاست و سهم کل 
کشورهاي خاورمیانه در آن بسیار ناچیز است، حضور روزافزون 

و پررنگ جنبه هاي بسیار پیش��رفته تکنولوژي هاي تصویری 
مانند واقعیت مجازي، واقعیت افزوده و هوش مصنوعی به عنوان 
بازیگران مهم سال هاي آینده این صنعت و بازار و فراهم آوردن 
فرصت هاي شغلی جدید است که به طور مشخص در شناخت 
جایگاه ایران در این فضا کمک می کند. بخش دیگر این گزارش 
به اهمیت محوري جلوه هاي تصویري دیجیتال یا ویژوال افکت 
توجه می کند که چه در تولید خود پویانمایی و چه در تلفیق با 
سینما بسیار پرکاربرد است. در حقیقت در همه آمارهاي مرتبط 
با پویانمایی، صنعت پویانمایی را در کنار جلوه هاي بصري ذکر 

می کنند و رشد این بخش را سریع و فزاینده می بینند.
همان طور که ابتدا بدان اشاره شد ایالات متحده همچنان به 
عنوان بزرگ ترین بازار در این هنر/ صنعت اس��ت و پس از آن 
کشورهاي شرق آسیا مانند چین و کره جنوبی بیشترین رشد را 
در سال هاي اخیر داشته اند. این در حالی است که ایران با وجود 
داشتن ظرفیت های بسیار عملا هیچ سهمی در این بازار ندارد. 
این کشورها و اقتصاد در حال رشدشان توجه ویژه اي به صنایع 
خلاق و پویانمایی نشان داده اند؛ چه در نقش سنتی شان به مثابه 
شرکاي پیمانکار شرکت هاي عظیم آمریکایی در فراهم آوردن 
خدمات و چه در حرکت هاي جدیدي که به عنوان تولیدکنندگان 

جدید محتواهاي اصیل با حفظ مالکیت اثر داشته اند.
این در حالی اس��ت که در کش��ور ما جز اخب��ار پراکنده از 
درخشش پویانمایی هاي کوتاه و هنري ایرانی در وبسایت هاي 
 AWN یا Brew Cartoon مهم خبري پویانمایی جهان مانند
و اخیرا اخباري درباره استودیوهاي معدود حرفه اي ایران مانند 
مهوا یا درباره تولیدات بلند یا سریال مشترک، ردپاي پویانمایی 
ایرانی در فضاي حرفه اي بویژه در روابط اقتصادي و رسانه هاي 
خارج از کشور به ندرت یافت می شود و در چنین شرایطی کشور 

ما عملا از قطار پیشرفت در این حوزه عقب افتاده است.
زمانی این نکته قابل تامل و البته قابل تاس��ف می شود که 
بدانیم با توجه به ش��رایط بیان ش��ده امروز بسیاری از فعالان 
انیمیش��ن ایرانی با توجه به ش��رایط اقتصادی موجود در حال 
همکاری با کمپانی های خارجی بویژه کمپانی های آمریکایی و 
اروپایی هستند، به گونه ای که بسیاری از جوانان حق الزحمه های 
دریافتی ش��ان جز موارد معدود به صورت دلاری بوده و کمتر 
هنرمن��د ایرانی را در این حوزه پی��دا می کنید که تماما برای 
ش��رکت های ایرانی فعالیت کند. از همین رو اس��ت که فضای 
انیمیشن کشور به گونه ای رها و دچار یک پراکندگی در حوزه 
سیاست گذاری و حمایتی شده است. از همین رو خلأ وجود یک 
دستگاه و نهاد واحد در حوزه سیاست گذاری پویانمایی بیش از 
پیش خودنمایی می کرد و ضرورت داش��ت که با تاسیس یک 
مجموعه به سر و سامان برسد و ظرفیت های مهم کشور در این 

حوزه را از آشفتگی خارج کند. 
آنچه مش��خص است اینکه اساسا طی ۲ دهه اخیر یکی از 
نقاط ضعف  موجود، پراکندگی مجموعه های حاضر در این حوزه 
بوده اس��ت؛ از صداوسیما گرفته تا حتی سازمان سینمایی که 
در نهایت مش��خص نبود وظیفه هر کدام در مقابل این حوزه 
چیست؟ به عنوان نمونه مرکز صبا در سازمان صداوسیما و مرکز 
گسترش مستند و پویانمایی در سازمان سینمایی، هر کدام با 
سیاست گذاری مجزا و متفاوت و حتی متناقض، در پدید آوردن 

شرایط ذکر شده نقش و سهم مهمی ایفا کردند.
همان طور که ابتدا بدان اشاره شد با ابلاغ تاسیس بنیاد ملی 
پویانمایی در دی ماه سال گذشته، این امیدواری ایجاد شد که 
این وضعیت نابسامان سر و شکلی پیدا کند اما آنچه از شواهد 
پیداس��ت همچنان نهاد ها و دس��تگاه ها بر طبل جزیره بودن 
می کوبند.  به عنوان نمونه در آخرین مورد، مدیر مرکز گسترش 
مستند و پویانمایی به رغم دستور العمل های دورن سازمانی در 
سازمان س��ینمایی و ابلاغیه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
صراحت اعلام کرده اس��ت »پویانمایی نباید از مرکز گسترش 
جدا ش��ود«. زمانی این موضع گیری مدیر س��ازمان سینمایی 
قابل تامل تر می شود که در نظر بگیریم این موضوع که عملا و 
علنا بر خلاف سیاس��ت وزارت ارشاد است، در روزهای پایانی 
دولت مطرح ش��ده؛ چرا این مدیر در همان دی ماه و جلسات 

پیرامونی چنین مواضعی نداشت؟
در پایان آنچه مشخص است اینکه تجمیع و یکدست شدن 
سیاست های حوزه انیمیشن امری بسیار مثبت و مفید خواهد 
بود؛ امری که هر چند بسیار دیر رخ داد اما می توان امیدوار بود 
این تصمیم می تواند ظرفیت مهم و عقب ماندگی حوزه پویانمایی 
در وضعیت بیان ش��ده در سطح جهانی و بین المللی را جبران 
کن��د، البته بی تردید یکی از الزامات این امر پرهیز از جزیره ای 
شدن دستگاه ها و نهاد هایی است که سالیان سال است وضع و 

شرایط موجود را به این نقطه رسانده اند.

نگاهیبهظرفيتانيميشندركشورولزوماتخاذسياستهایواحد

دیدن ظرفیت ندیده

گروهفرهنگوهنر:مراسم تشییع پیکر مرحوم سعید راد با حضور 
جمعی از طرفداران فوتبالی و سینمایی این بازیگر در حالی برگزار 
شد که اعلام شد طبق وصیت این بازیگر در کنار محمدعلی فردین 
به خاک سپرده می شود، همچنین دخترش از »برخی قضاوت ها و 
بی فکری ها« که درباره ماه های آخر زندگی پدرش از سوی برخی 

مطرح شده است، انتقاد کرد.
صبح چهارش��نبه ۳ مرداد، ۲ روز پس از درگذشت سعید راد 
جمعی از هنرمندان و مردم علاقه مند به این بازیگر در حیاط خانه 
سینما گرد هم آمدند تا این هنرمند قدیمی کشور را به خانه ابدی 
بدرقه کنند. در ابتدای این مراسم کامران ملکی که اجرای آیین وداع 
را برعهده داشت، گفت: بهار سال ۱۳۷۹ قرار بود دفتر نمایندگی 
خانه س��ینما در جزیره  کیش افتتاح شود؛ حدود ۱۰۰ سینماگر 
میهمان این مراس��م در فرودگاه مهرآباد برای اولین بار با چهره ای 
آشنا مواجه شدند که پس از سال ها به میهن بازگشته بود. سعید 
راد از همان زمان خانه  سینمایی شد و تا امروز که پیکرش از این 
خانه مشایعت می شود، همواره یکی از اعضای گرامی و مورد احترام 
این نهاد صنفی بود. سپس علی دهکردی، مدیرعامل خانه سینما 

گفت: در ضیافت کهکشانی امروز فردین بزرگ، ناصر ملک مطیعی 
بزرگ و دیگر ستاره های مطرح سینما میزبان یک ابرستاره و همیشه  
ستاره هستند. سینما یکی از ستاره های تابناک خود را از دست 
داده ولی این ستاره خاموش شدنی نیست. سعید راد تا ابد ستاره 

رعنا و بالا بلند سینما باقی  خواهد ماند.
محمدمهدی عسگرپور، رئیس هیات مدیره خانه سینما نیز در 
سخنانی بیان کرد: سعید راد فردی عاشق وطن و جدی در کار بود 
که این معجون بسیار ارزشمند است. تقریبا آرزوی دست نیافتنی 
ش��ده که با سینماگری وداع کنیم که به دلایل مختلف سختی 
نکش��یده باش��د، مثل آقای راد که به عشق وطن و مردم به ایران 
بازگش��ت.  پژمان بازغی، رئیس انجمن بازیگران خانه سینما هم 
بیان کرد: تعجب می کنم چرا چهره های جوان را در این مراس��م 
کمتر می بینم و امیدوارم همدلی بیشتری وجود داشته باشد چون 

چنین هنرمندانی الگوی راه هستند. همچنین تشکر ویژه می کنم از 
باشگاه پرسپولیس که برای این مراسم و بدرقه آقای راد، چهره های 
این تیم حضور دارند. در ادامه کامران ملکی  با اشاره به گرمای هوا و 
اینکه یکی از گرم ترین روزهای سال است، گفت: بسیاری از همکاران 
آقای راد به دلیل گرما امکان شرکت در مراسم را نداشتند که بعدا 

در مراسمی که برگزار خواهد شد حضور خواهند داشت.
س��ام راد، پسر سعید راد نیز با صدایی پر از بغض در سخنانی 
کوتاه گفت: ایران و سینمای ایران یک عقاب و بازیگر حرفه ای را از 
دست داد و ما پدر خود را. تاریخ تولد و فوت ایشان در این روزها 
منتشر شده است ولی وسط این دو یک خط تیره قرار دارد. بابای 

من بین  تاریخ تولد و درگذشتش را برای شما زندگی کرد.
نگاه راد، دختر این هنرمند هم در ادامه بیان کرد: من و برادرم 
فرزندان ستاره سینما سعید راد هستیم و از طرف تمام خانواده از 

حضور شما و دعای خیرتان که بدرقه راه پدرم است تشکر می کنم. 
س��عید راد سال ها بر پرده سینما درخشید؛ ستاره ای که عشقش 

دوربین  و نفسش پرسپولیس بود.  
همه وقتی شنیدند پدرم ناخوش شده تعجب کردند و گفتند 
چطور آن بازیگر سالم اسیر بیمارستان شد. من و همسرم ۱۰ ماه با 
کمال عشق و قدرت از پدر مراقبت کردیم تا اینکه به دلیل شرایط 
ایشان مجبور شدیم به یک آسایشگاه خصوصی ایشان را منتقل 
کنیم اما متاسفانه قضاوت کردن برای برخی آدم های بی فکر عادت 
شده است، در حالی که این موضوع خط قرمز پدرم بود و چه حیف 
که این »صادق کرده« را باز هم رها نکردند. وی افزود: پدرم هر روز 
می پرسید نگاه، من خوب می شوم؟ و افسوس که این انتظار بی جواب 
بود. او دوست نداشت در این دوران کسی او را ببیند، چرا که سعید 
راد سینما بود. در این مدت، خبر درگذشت برخی همکارانش او را 

خیلی ناراحت کرد ولی نمی توانست حرفی بزند.
درگذشت آتیلا پسیانی، داریوش مهرجویی، فریماه فرجامی و  
بدتر از همه رضا داوودنژاد او را بسیار غمگین کرد و می گفت: من 

اینجا چکار می کنم؟

مراسمتشييعسعيدرادروزگذشتهدرخانهسينماباحضورهنرمندانوعلاقهمندانویبرگزارشد

هنرمندی برای مردم

گروهفرهنگوهنر:نمایش های س��نتی و آیینی در ایران، 
قدمتی صد ها ساله دارد که می توان نمونه های آن را در آیین 
»س��وگ سیاووش« یافت. این آیین در ایران بعد از اسلام و 
حوادث بعد از عاشورا رفته رفته تغییر شکل و ماهیت داد و در 
سنت دیرینه تعزیه بشدت فراگیر و جزء جدایی ناپذیر عزاداری 
محرم شد، تا جایی که تکیه دولت مختص تعزیه ساخته شد. 
مردم نیز با هنر تعزیه چنان اخت ش��ده اند که اجرای آن را 
همپای روضه خوانی، دس��ته روی و س��ایر سنت ها و مراسم 
عزاداری می دانند و چه بس��ا در برخی مواقع آن را مهم تر از 
سایر نشست ها و مراسم های عزاداری می شمارند. این ریشه 
تاریخی و ناگسس��تنی میان مردم و هنر تعزیه و همچنین 
پیش��رفت هنر تئاتر از حیث سخت افزاری، فرصتی است تا 
حقیقت عاشورا بدون تحریف و ترویج خرافه برای مخاطب به 
نمایش درآید. هر چند استفاده افراطی از سخت افزار هایی مانند 
نور، دکور، جلوه های ویژه و... می تواند به شمشیری علیه آن 
تبدیل شود اما نباید از این نکته غافل شویم که محاسن این 
پدیده بر معایب آن غالب است و هنرمند نمی تواند نسبت به 
استفاده از آن دچار تردید شود. استفاده درست از این پدیده 
در دل نمایش های آیینی تازه نیست؛ »شب آفتابی«، »شبی 
در کهکشان ها« به کارگردانی بهزاد بهزادپور، »فصل شیدایی« 
به کارگردانی سعید اسماعیلی، »محشر« به کارگردانی صادق 
فتاحی، »سرزمین خورشید«، »روشنای شب تار« و »تنهاتر 
از مسیح« هر ۳ به کارگردانی حسن بزرا از نمونه هایی هستند 
که با تلفیق شبیه خوانی و جلوه های ویژه در فضایی وسیع تر 
از سالن ها روی صحنه رفتند و مخاطبان بسیاری را به خود 

جلب کردند.
این روز ها نمایش بزرگ میدانی »تنهاتر از مسیح؛ فصل راه 
سرخ« به کارگردانی حسن بزرا و تهیه کنندگی علی اسماعیلی، 
اجرا های خود را در بوستان ولایت آغاز کرده است و با استقبال 
نزدیک به ۲ میلیون مخاطب به عنوان یکی از پرمخاطب ترین 
آثار نمایشی کشور به شمار می رود. این اثر در زمانی نزدیک 

به ۹۰ دقیقه تاریخ ۵۰ س��اله صدر اسلام از واقعه غدیر خم 
در سال یازدهم هجرت تا واقعه عاشورا در سال ۶۱ هجرت 
را در چند پرده و فصل روایت می کند. حسن بزرا، کارگردان 
این اثر نمایشی در گفت وگو با »وطن امروز« پیرامون نحوه 

و چگونگی اجرای نمایش »تنهاتر از مسیح« صحبت کرد. 
***

  آقایبزرا!لطفاازچالشهایساختنمایشميدانیتنهاتر
ازمسيحبگویيد؟

پر کردن سالنی که ۲ هزار نفر ظرفیت دارد کار دشواری 
است، بویژه در  شرایطی که آثار زیادی در حال اجرا هستند، 

به همین دلیل یک اثر باید به قدری جذابیت داشته باشد 
که بتواند هر شب تعداد زیادی مخاطب را جذب کند. علاوه 
بر این یکی دیگر از چالش های پیش روی ما موضوع این 
نمایش است، چرا که مخاطب درباره آثار مذهبی حساسیت 

بیشتری دارد و همین امر باعث می شود تا ما در 
تهیه محتوای این نمایش وسواس دوچندانی 
داشته باشیم و زمان بیشتری را صرف تحقیق 

و پژوهش کنیم. 
  روندتحقيقوپژوهشایننمایشچقدر

بهطولانجاميد؟
تحقیق و پژوهش آثار تاریخی - مذهبی 
زمان بیشتری نسبت به آثار روز یا آثاری که 

صرفا تاریخی است می برد. اگر اشتباه نکنم 
س��ری جدید این نمایش با موضوع خاصی 

ک��ه دارد چیزی حدود ۳ ماه زم��ان برد و در 
روند تحقیق و پژوهش از کارشناسان مذهبی 

استفاده شد. 
ایننمایشهرش�ب2اجراداردو۵۰ش�ب
همقراراس�ترویصحنهبرود،آیااینمساله
مش�کلیبرایش�ماوس�ایرعواملبهوجود

نمیآورد؟

ما چند س��ال اس��ت که تجربه اجرای آثار اینچنینی را 
داشته ایم، سال ها در محضر بهزاد بهزادپور تجربه اندوختم. 
»تنهاتر از مس��یح« نخستین کار میدانی من است و بعد از 
آن »روش��نای شب تار«، »عرض الش��مس«، »جهان بانو«، 
»بازگشت«، »جان فدا«، »شهید القدس« و »آستان عشق«  
را در سال های اخیر به اجرا رساندم. خدا را شکر تجربه های 
متفاوت نشان داده که عوامل تا اجرای آخر با جان و دل زحمت 
می کشند و سعی می کنند هم خودشان از اجرا لذت ببرند، هم 

حال خوب را به مخاطب منتقل کنند. 
  ایننمایشچندنفربازیگردارد؟عواملپشتصحنه

چندنفرهستند؟
این اثر بیش از ۲۰۰ بازیگر دارد و با عواملی که 
پشت صحنه مشغول فعالیت هستند، می توان گفت 
چیزی حدود ۵۰۰ نفر در حال تلاش هس��تند تا 
در این ۵۰ شب نمایش »تنهاتر از مسیح« را روی 

صحنه ببرند.
اگربخواهيدكس�یرابهتماش�ایاین
نمایشدعوتكنيد،چهخواهيدگفت؟و
اساساچهقشریمیتوانندمخاطباین

نمایشباشند؟
ما دعوت کننده کسی به این نمایش 
نیستیم. اگر دعوت کننده ای باشد و اگر 
بنا باشد کسی مخاطبان را به تماشای 
نمایش دعوت کند صاحب کار حضرت 
اباعبدالله)ع( اس��ت که با امضای ایشان 
تک تک این آدم ها به تماشای این نمایش 
می نشینند. در این ۵۰ شب چیزی حدود ۵۰۰ 
هزار نفر از بین میلیون ها نفری که در تهران 
زندگی می کنند به این نمایش دعوت می شوند. 
من فقط می توانم بگویم نمایش »تنهاتر از مسیح« 
حال شما را خوب می کند و بعد از دیدن این نمایش 

با یک حال خوب سالن نمایش را ترک می کنید. هر مخاطبی 
با هر عقیده و نوع نگاهی می تواند به دیدن این نمایش بیاید 
و این نمایش قطعا حال دل او و همه مخاطبان از هر قشری 

را خوب می کند. 
  آیامیتواناميدواربودباتوجهبهنمایش�نامهومحتوای
ایناثرشاهدباشيمكهدرپایانكاروزمانیكهمخاطبمحل
اجراراتركمیكند،اطلاعاتتاریخیودینیبهداشتههای

اواضافهشدهاست؟
سعی کردیم به گونه ای پیش رویم که در نمایش هم شور 
وجود داشته باشد هم شعور، هم حال دل مردم را خوب کنیم 
هم به اندوخته ها و اطلاعات آنها اضافه کنیم و اطلاعات دینی 

و تاریخی را در بطن نمایش قرار دادیم. 
  چرابوستانولایترابرایاجرایایننمایشانتخابكردید؟

این بوس��تان از زمان اجرای نمایش »ش��ب آفتابی« برای 
اجرای نمایش های میدانی انتخاب ش��ده بود و سیاست های 
مجموعه های بالادستی مثل موسسه هنری - رسانه ای اوج و 
ققنوس این بود که در جنوب شهر تهران که امکانات و شرایط 
فرهنگی - هنری کمتری نسبت به مرکز یا شمال شهر وجود 
دارد پایگاه��ی ایجاد کنند تا بتوانی��م خدمتگزار مردم در آن 
بخش شهر باشیم. در این چند سالی که در بوستان ولایت اجرا 
داریم به قدری استقبال خوب بوده که به مرکز تخصصی اجرای 
نمایش های میدانی در تهران تبدیل شده است. امیدوارم حمایت 
بیشتری شود و بتوانیم چنین مراکزی را در نقاط مختلف تهران 
داشته باشیم تا بتوانیم در همه جای تهران کارهای اینچنینی و 
باکیفیت اجرا کنیم و کمی بیشتر به فکر مردمی باشیم که هزینه 
سینما رفتن برای یک خانواده چند نفره را ندارند. نمایش بزرگ 
میدانی »تنهاتر از مسیح« از پنجشنبه ۲۸ تیرماه روی صحنه 
رفته و هر شب در ۲ سانس اجرا می شود. »تنهاتر از مسیح« 
اثری از سازمان هنری - رسانه ای اوج است که به همت موسسه 
هنری - رسانه ای سیمای ققنوس در ۵۰ شب اجرا هر شب در 

بوستان ولایت میزبان ۶ هزار نفر خواهد بود.

حسنبزرا،كارگرداننمایشميدانی»تنهاترازمسيح«درگفتوگوبا»وطنامروز«ازچگونگیاجرایایننمایشگفت

نمایشی با تلفیق شبیه خوانی و جلوه های ویژه میدانی


